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Flinkast i klassen 

U
nder årets anleggskonferanse for Statens vegvesen Hor

daland fekk vertskapet ros frå Vegdirektoratet. Gjesten 
frå Oslo var svært imponert over handlingsplanen til 

anleggsavdelinga i Hordaland. Den ligg langt framfor dei fleste 
andre fylke når det gjeld strategisk tenking, med klare og kon
krete mål. 

Det er alltid hyggeleg med ros utanfrå. Inntrykket som har 
festa seg er at Hordaland er den «flinkaste i klassen» når det 
gjeld handlingsplanar, personalplanar og målretta årsplanar. 
Dette gjeld samtlege avdelingar, når ein samanliknar med 
andre vegkontor i kongeriket. 

Så har det også vore lagt ned ein stor og ikkje minst tid
krevjande arbeidsinnsats, der ein del har vore igjennom dei 
viktigaste problema fleire gonger. Det grundige arbeidet bak 
planane er ei investering som ein har att når planane skal ajour
førast ved neste korsveg. Eit slikt banebrytande arbeid vil alltid 
ta mest tid første gongen. 

Men handlingsplan, årsplan og personalplan skal følgast 
opp. Dette skal vera sentrale styringsinstrument for arbeidet i 
etaten. 

Her ligg ei stor utfordring i den nye vegplanperioden som 
vi no har starta på. 

Geir Brekke 
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Gunstig ulykkesutvikling 
i Hordaland i 1989 

AV ARNE ELTVIK

0 unnlag av de foreløpige Pa gr for trafikkulykker og 
tallene 

og skadde i trafikken tildrept:d desember 1989, ser d�t
og � at de endelige tallene bhrut t1 

no ulykker, med 990 
om lageller skadde. Dette betyr drepte h r vært en markert ned
at de\iJen 1985, som var åre!gang d høyeste ulykkestallene •
med ll< med henholdsvis 916vårt fy e�g 1237 drepte eller 
ulyk1;t Fra 1985 har det vært skad e. hvert år bortsett franedgang 
1988. 

1989 vil da ligge på nivå med 
Tallene for 

1983 for drepte og skadd� ?g 
tallene for 

tall ulykker. Dersom det 1 ul
l 982 for a; syn til trafikkveksten sa�
legg cas 

:� risikonivå�c på vegnetter i
har være' · l 989 enn 1 begynnelsen av

k t lavere 1 fy! e 
1980-årene. 

rt andel for Hordaland }leduse 
en av ulykkene mellom Ber-

fordeling av fylker viser at nesten resten 
. . B gen og 1 kkene skier I ergen. 
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1989 om lag 8400 ulykker med 11.650 
drepte og skadde. Dette er en liten øk
ning i forhold til 1988, men en nedgang
fra 9141 ulykker og 12.458 drepte og
skadde i 1986 som var det året med høy
est ulykkestall på landsbasis. Antall
ulykker er om lag som i 1983, mens an
tall drepte og skadde er noe høyere. 

I 1984 og 1985 hadde Hordaland mer 
enn 10% av både ulykker og drepte og 
skadde i landet. De senere årene er 
denne andelen redusert og er for 1989 
om lag 8,5%. 

Ulykkesanalyse 
Arbeidet med å redusere antall trafikk
ulykker og drepte og skadde i trafikken
drives på mange områder og i samarbeid
mellom etater, og den samlede innsatsen
er viktig. Det vil her bli omtalt noen fy
siske utbedringstiltak på vegnettet som 
har bidradd til ulykkesreduksjonen. 

I de senere årene er det drevet et ak
tivt arbeid med analyse og utbedring av 
ulykkespunkt. Et ulykkespunkt er et 
punkt med 4 eller flere politirapporterte 
ulykker i løpet av en fireårsperiode. To
talt var det 166 ulykkespunkt i fylket i
perioden 1983-86, og for perioden
1985-88 er dette kommet ned i 125. Av
disse gjenværende ligger 121 i Bergen og 
kun 4 i resten av fylket. Utbedringen av 
disse ulykkespunktene har hittil stort 
sett bestått av relativt rimelige tiltak som
trafikkgjerder, kanalisering av kryss,

siktutbedring, bedrer skilting og enklere
ombygging av kryss. 

Lønnsomme utbedringer 
Utenom Bergen er der møre- og utfor
kjøringsulykker som dominerer, og en 
stor del av disse ulykkene skjer i tilknyt
ning til kurver. Riksvegnettet er derfor
analysert for å finne de kurvene som
kommer overraskende på trafikantene 
og er farlige, fordi de er spesielt krappe 
eller lange. Hvor farlig kurven er, av
henger av standarden på den streknin
gen trafikanten kommer fra, og hvor
godt synlig forløpet av kurven er. På 
grunnlag av disse analysene er det fore
tatt en systematisk nyskilting av kurver 
på vegnettet. Det brukes skilt som vars
ler «Farlig sving», eventuelt i kombina
sjon med anbefalt fart, og «bakgrunns
markering» eller «rerningsmarkering», 
for å vise forløpet av kurven. 

Både utbedring og ulykkespunkt og 
skilting av kurver er tiltak som har et 
høyt nytte-/kostnadsforhold. Det vil si 
at tiltakene samfunnsøkonomisk sen er 
meget lønnsomme. 

De siste årene er også deler av det nye 
hovedvegnettet i Bergen åpnet. Dette
har ført til ac vi har fått overføre trafikk
fra et dårlig vegnett, med høy ulykkes
frekvens, til et godt vegnett med vesent
lig lavere ulykkesfrekvens. Det samme 
gjelder også for andre nye vegparseller i 
fylkeI. 
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Fjellet og ferjestaden 
Slottet. 

Ferjesambandet vart 
lagt ned ved opninga 
av Modalstunnelen i 

1976. Like bak 
ferjeporten kjem 

tunnelpåhogget, eller 
«Slottsporten» til den 
nye «Slottstunnelen», 
som vert kring 900 m 

lang. 

Det idylliske 
vegpartiet 
Mo-Slottet ventar 
på vegvøling og 
vegsamband med 
Nordhordland. 

4- VEG I VEST



Nytt vegsamband 

Mo- Romarheim 
AV MAGNUS FOLLEVÅG 

(tekst og foto) 

På tampen av gamleåret -89 
kunne ordf ørar Leif N åmdal i 

Modalen kommune retta ryg
gen og pusta letta ut i glede

over at første etappe i saka om
Modalsvegen var fullført. Eit 11

km nytt vegprosjekt til 90 mill.

kroner var formelt vel i hamn.

Målet var nådd med formell godkjen
ning av hovudplanen, og fylket og staten
slutta seg til finansieringsplanen. I den
godkjende konsesjonen for vidare kraft
utbygging ved Heilandsfossen Kraftverk 
var det «innbakt» vilkår om at kraftut
byggjarane skulle gje tilskor til det nye 
vegsambandet frå Slottet i Modalen til
Rv. 14 ved Romarheim i Lindås kom-
mune. 

Stor eigeninnsats

kr 100.000 pr. modøl
Sjølv om Stortinget har vedteke Modals
vegen som riksvegprosjekt, finansiert 
med 53 mill. kroner i perioden 
1994-97, er det likevel Modalen kom
mune si sterke prioritering med eigne
midlar av oppsparte fonds, som dannar
grunnlaget for anleggsstarten og fyrste
utbyggingsfasen. 

Til finansieringspakka vil Modalen 
kommune åleine gje eit tilskot på heile
27 mill. kroner. Dessutan har kommu
nen sett som vilkår i avtala med Ber
genshalvøens Kommunale Kraftselskap
(BKK) om vidare kraftutbygging i kom
munen, at BKK skal gje eit kontanuil
skot på 10 mill. kroner til vegsambandet
Mo-Romarheim. 

Ser ein på investeringa i vegprosjektet
i høve til folketalet i Modalen kom
mune, som ved_ årsskiftet 89/90 er 34�
person ar, vil e1genmnsatsen koma pa
om lag 100.000 kroner pr. modøl. For
dei som syrer over bompengeåket i Ber
gen og Os!o . vil vel «vesle» . Mo

0
dalen

kommune sm innsats kunne seiast a vera

ein rnnkevekkjande inspirasjon til �la

dare betaling ved bombodane krmg

storbyane våre.

Kontakt med omverda i 250 år 
!fylgje historiske kjelder skjedde det ein
«naturkatastrofe» for om lag 250 år si
dan, som etter kvart fekk mykje å seia
for Modalen sitt samband med om
verda. Det var i året 1743 at ein ofseleg
storflaum reiv ur gruseider mellom Mo
vatnet og Ostertjorden. Naturkreftene
med flo og fjøre grov gjennom åra ei så
pass djup renne at små farkostar kunne
forsera straumen i flo sjø.

Noko oppreinskingsarbeid vart også 
utført med handemakt. Dette var nok 
modølingane sitt fyrste tiltak til å få be
tra kommunikasjonstilhøva med om
verda. 

Etter eit større oppreinskingsarbeid i 
1880 kunne rutebåten gå ut og inn Mos
traumen på flo sjø. Fyrst i 1913 var 
straumen etter mdjupingsarbeid endeleg 
så djup at rutebåtar kunne gå straumen 
til alle tider. 

I moderne tid kom bilen, og kravet til 
betre vegar og ferjesamband. På slutten 
av 1950-åra van det difor sett i gang 
vegarbeid utover langs Mofjorden fram 
til ferjestaden ved Slottet, som van opna 
for trafikk i slutten av 1960-åra. 

I 1976 vart vegtunnelen mellom Mo
dalen og Eksingedalen opna. Dermed 
var Modalen knytt til vegsambandet mot 
Dale, Vaksdal og Voss. Det var no ikkje 
lenger trong for vegen og ferja ved Slot
tet. 

Sambindingsveg mellom E-68 
og Rv. 14 
Dagens vegsamband med omverda held 
nok ikkje mål til dei krav som stillast i 
næringslivet til transport og trafikk
tryggleik. Noko må gjerast, sa Modalen 
kommune, og tok initiativet til å få bygd 
ny veg mellom Slottet og Romarheim. 

Ei vegutløysing mot Romarheim vil 
gje gode kommunikasjonstilhøve for 
næringslivet, som får betre kontakt med 
Nordhordland og Ytre Sogn. Dessutan 
gjev dette sambandet kortare reisetid til 
Bergen. Tilgang til vidaregåande skular 
i Knarvik gjev sitt positive utslag i at dei 
unge kan bu heime medan dei går på 
vidaregåande sku lar. 

Hovudpoenget for vegprosjektet Mo
Romarheim er likevel at dette samban
det vil verta sambindingsvegen mellom 

stamvegen austover, E-68 og stamvegen 
nordover Rv. 14. Ferjedrifta Gammers
vik-Vikanes kan dermed leggjast ned 
og ein sparer ferjesubsidiar. Det bør 
nemnast at det nye vegsambandet også 
gjev vegutløysing for garden Nottveit, 
og betre samband for gardane ved Mos
traumen. 

Anleggsstart 1990 
Detaljplanarbeidet er korne godt i gang. 
Om lag fjerdeparten av veganlegget vil 
gå i tunnelar. Oppstarting av anlegget er 
avhengig av BKK sine framdriftsplanar. 
Det er her tale om ei «vekseldrift», der 
BKK skal stå for tunneldrifta når det er 
ledig kapasitet på mannskap og maski
ner ved kraftverksutbygginga i Hei
landsfossen. Etter oversikta i dag kan 
ein rekna med oppstart av tunnelen ved 
Slottet alt til hausten 1990. Ein føres et 
då at grunnspørsmålet skal kunne løy
sast med avtaler. 
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Modalsvegen vil gje eit nytt tverrsamband 
mellom E-68 og Rv. 14. 
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VEGSJEFEN OM 90-ÅRA: 

Hul'tigare utbyggingstakt 
den største utfordringa 

Nok av byggjeoppgåver fram til århundreskiftet 

- Dei store bompengepro
sjekta som vi skal gjennom
f øra i fylket i 90-åra reiser
store krav til Statens veg
vesen Hordaland. Vi må
skaffa planar og gjennom
føra prosjekta på kortare
tid enn før. Bompengepro
sjekta krev og ein tett øko
nomisk oppfølging pga. dei
store renteutgiftene, seier
vegsjef Josef Martinsen,
som meiner vi her har dei
største utf ordringane for
Vegvesenet i Hordaland i
90-åra.

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

- Korleis er vi rusta til å møte denne
utfordringa) 

- Mykje betre enn berre for få år si
dan. Vi har oppnådd ein meir stabil per
sonalsituasjon, ikkje minst blant ingeni
ørane. Etter at vi både i 1980 og 1985 
opplevde stort fråfall av medarbeidarar, 
er vi no inne i ein ny situasjon. Folk blir 
ve rande i etaten, og vi har fått attende 
tidlegare tilsette. 

Miljøutf ordringa 
- K va felt er der Vegvesenet treng mei r
kompetanse på)

- Vi må setja oss meir inn i miljøpro
blema. På ein del felt ser vi det blir 
kasta fram calmessige spådomar som på
verkar debatten om veg- og trafikkplan
legging. Vegvesenet må i sterkare grad 
driva utgreiing av dei miljømessige kon
sekvensane. Ikkje minst gjeld dette gass
utslepp frå bilparken, der elet må drivas1 
målingar, særleg i tettbygde strok. 

Samstundes som vi styrker kompe
tansen på miljøsida, må vi venta ar 
s1ølve planprosessen blir tyngre enn før, 
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når bruken av veglova blir avvikla frå 
1993. Då blir det ei langt opnare veg
planlegging enn før, der vi nærmast blir 
sitjande med interessegruppene på fan
get. 

Reine busstrasear som 
alternativ til lokalbane 
- Er det vekkasta tid å greia ut spørs
målet om lokalbane i Bergen?

- Då dette arbeidet var gjort sist, på
70-talet, var konklusjonen at Bergen
ikkje er eigna til eit slikt transportsys
tem. Bana har stor kapasitet, og det vil
vera vanskeleg å oppnå god driftsøko
nomi grunna store kapitalkostnader.

Det vil difor vera ei feilprioritering å 
leggja ned mykje arbeid for å tinna tra
sear for ei lokalbane i Bergen. Vi har li
kevel nok grunnlag for å rekna på kva 
eit slikt prosjekt vil gje av kostnader og 
fordel ar. I den samanhengen bør det 
vera naturleg å sjå på kva andre «lokal
banebyar» har oppnådd. Kva for til
skudd går til å driva lokalbanenettet· i 
Oslo t. el., og kva for vinst har ein opp
nådd i hovudstaden, der busetnadskon
sentrasjonen er endå sterkare enn i Ber
gen) 

Eg såg eit svensk TV-program om lo
kalbanedrift i mellomstore amerikanske 
byar. Men det slo meg at trafikkdek
ninga ikkje var større enn dec bussel
skapa i Bergen har i dag. 

- Kva med ei sterkare satsing på
busstil bodet? 

- Det må vurderast som eit alternativ
til lokalbane, når vi skal sjå på eit betre 
kollektivsystem i framtida. Det er ikkje 
rett å stilla privatbilbruken opp mot ba
nealternativet. Samanlikninga må her 
skje mellom lokalbane og reine busstra
sear. Miljøfordelen for bane vil ein og 
oppnå med trolleybuss. Bussalternativet 
er samstundes meir fleksibelt, seier veg
sjef Josef Martinsen til Veg i Vest. 

Store oppgåver også sist på 
90-talet
- Dei store bompengeprosjekta gjev ei
eventyrleg utbygging i første halvdel av

90-åra. Blir det eit stort antiklimaks når
desse oppgåvene er løyste?

- Vi er ikkje i land med dei store ut
byggingsoppgåvene midtvegs på 90-
talet. Vi er berre i startfasen med dei 
store fjordkryssingsprosjekta. Vi vil 
framleis t.d. ha uløyst eit fast samband 
som alternativ til ferja mellom Sandvik
våg og Halhjem. Det vil også vera andre 
ferjesamband der fast vegsamband vil 
bli vurdert. 

Men for nokre fjordkryssingar vil det 
ikkje vera økonomisk rett å la bru eJler 
tunnel erstatta ferjesambandet. Med sta
dig auke i trafikken vil likevel fleire nye 
bru- og tunnelprosjekt dukka opp, sær
leg dersom ikke ferjetrafikken kan gje
rast meir effektiv og billegare. Ferje
drifta er blitt relativt dyrare, og denne 
utviklinga held fram, all den tid mann
skaps- og drivstoffkostnaden er så av
gjerande for resultata. 

- Så Vegvesenet vil ikkje bli ein rein
vedlikehalds- og trafikketat i år 2000? 

- Ikkje i vårt fylke. Der vil vera etter
måten mange store utbyggingsoppgåver 
att utover inneverande tiårsbolk. Grunn
laget er den gode forrentninga det er på 
utbygging av transportsystemet. Det er 
1kkie noko som tyder på ei endring her 
fram mot år 2000, seier vegsjefen. 

Revolusjon 
- Eir litt personleg spørsmål, kan
hende: Kva tykkjer du om å bli kalla
«Keiser Josef,,?

Martinsen ler hjanelea. (Noko anna 
hadde vi ikkje venta). 

0 

- Ein får ta ris og ros med godt hu
mør. Det er bra at folk reagerer, og at 
det er godt stoff det vi driv med. Det 
ville jo vera reint ut trist om det ikkje 
kom reaksjonar, smilar vegsjefen, og 
trekker tråden attende til stada på den 
tida han tok til i Vegvesenet. Ikkje noko 
har hatt stør-re innverknad for den 
jamne vestlending dei siste 30 åra enn 
utbygging av vegnettet. Då vi t.d. for 
under 30 år sidan skulle reise frå Bergen 
til Matre, gjekk det 8 timar på turen, og 
då måtte du passa på å vera presis til 
båten. 



I dag gjer du turen på under 2 timar. 
Eg kunne nemna ein serie med døme på 
dagsreiser frå tidleg på 60-talet, som i 
dag er høveleg distanse for dagpendling. 

- Vi snakkar her om ein revolusjon 
innan samferdsla i vårt fylke. 
Må bli meir marknadsretta 

_ Vegvesenet i Hordaland er i gang 
med ein kraftinnsats for å styrka organi
sasjonen, i form av personalplan, -hand
lingsplan, og ikkje minst eit omfattande
leiarurviklingsprogram. Vil der bli brukt
like rnykje krefter på å styrka vårt til
høve til omverda? 

- Det er ren at det er brukt kolossalt
mykje krefrar på å berra organisasjonen.
Dene arbeidet vil nok etter kvart måtte
rrappast noko ned, med alle dei opp
aåvene vi skal løysa 1 Hordaland fram-"' over. _ Vi lever i ei medietid. Skal vi bli 
høyrde er vi _nøyd de. å retta oss ener det 
samfunnet v1 _lever 1. Statens vegvesen
har vore for lne retta mot marknaden.
Her rnå vi betra ?ss .. V1 kan seia at vi
må bli flinkare ul a selJa framlegga våre. 

Innføringa av bompengenngen 1 Ber
en viser at dette nyttar. g Eit godt grunnlag for å få støtte i

marknaden er ar vi maktar å driva alle
rosjekta våre på ein effektiv 1!1åte. Men

�et vil sjølvsagt ve_ra ;I avveg1�g 
0

av kor
vki·e tid v1 har ul radvelde ul a drivam, d C 

· 
, med rnarkna s1ørmg av oppgavene våre, 

seier vegs1efen. 

Sterkare tevling om midlane 

-Vil den nye plan- og bygningslova føra
med seg at det blir ein etter _måten ster
kare investermgsmnsars ute 1 fylket enn
i Bergen utover på 90-talet? 

_ Vi har em tommelfingerregel om at 
3o prosent av bud�jettmidlane til _riksve
gar i fylket skal ga ul Bergen. Ei stund
låg det under 30 prosent grunna mangel

å godkjende planar. De1 siste åra har
�ergen sin _del lege over 30 prosent, og
tsiktene v1dare ser førebels lyse ur for

�yen. Det. står framleis att store utbyg
gingsoppgaver 1 Bergen, som 1 kraft av
høg nyttekostnad vil .vera gode vegpro-

·ekt. Om v1 maktar a få godk1enre pla-SJ . å k. 
ar i Bergen 1 ra som Jern er meir 

�sikkert. Vi har oftar� møn veggen dei
siste åra, og no oppstar 1kk1e problema
berre i dei mest rettby_gde delane av Ber
aen. All mo_tbøren knng plan_ane for ny
R,v. 14 forbi fana kyrk1e er ell døme på
dette. Slikt g1ev langt meir planarbeid.
Blir det samstundes dyrare løysingar vil
det ta lengre tid å få realisert prosjekrn.

-_Og ( mellomtida kan det dukka opppros1ekt 1 andre d�lar av fylket som gjevlike stor for;entnmg som nye vegar iBergens-omradet. Det kan gjera det vanskelega_re å_ forsvara investeringane i 
�ergen· V1 v_en rnllfall at krav til nyttekostnade_n vil bh stadig vikrigare for statsløyvmgane ul vegprosjekt. Her blir de_t. lagt ul grunn ei totalvurdering av m1l1ø, tryggleik og framkomst. - Reduserte statsløyvingar vil gjerad_et van�kelegare å finna rom for investenngar ul det sekundære riksvegnettet ifylket. Men utviklinga innan oppdrettsnænng og skogreising vil framleis aktuahsera opprusting av dette vegnen et til I O tonns aksellast og 18 meter vogntoglengde. _- Det er ikkje tvil om at tevlinga omm1dlane bhr hardare, seier Martinsen,som 1 den nye plan- og bygningslova sere1 urv_1klmg der Vegvesenet i mindregrad sil med ansvaret for å dra igjennomplanane. 
. - I Bergen har Vegvesenet t.d. voreem utprega pådrivar i vegspørsmål. Pohukarane har kjent det slik at vi harkøyrt for hardt. Om vi ikkje nett blir ein«sleepmg partner» i åra som kjem, såkan em 1allfall 1kk1e venta at vi skal verapådrivar i same _grad for å få gjennomført nye vegprosJekt i Bergens-området. 

Betre bruk av krefter for 
trafikktryggleik 
- Bør _biltilsynet få sterkare formelt mynde ul å sanksjonera mot brot på trafikkføresegnene) 

-: Gratulerer med_ vel utført jobb, seier ve 
S/ef Lars Lefdal I Sogn og Fjordane (t h

g

) 
til kollega Josef Martinsen unde . · · d ky , r opnmga 
av en nye ststamvegstrekninga U 
H . me om 

augsv.ær og Kringla. Dette var den siste 
v�gopmnga for Martinsen i 80-åra. 90-åra 
vil by på endå større utfordringar for Sta
tens vegvesen Hordaland. 

- Eg meiner vi på dette feltet lia langt attende 1 utviklinga. Særleo 0g 
l.k o sa-

�an ! 'n� med Swrbritannia og USA. Vi kan ikkJe byggia oss vekk frå trafikk
�lukke1t· Fet som vil hj_elpa er hardare 
I ontro p vegnettet. V1 ser at politier 1ar vanskar med dette "runna d ·k · ' 0 an re vi 'llge oppgåver i samfunnet. Eo h clifor vadnskeleg for. å _ skjøna politi�t sf�mkotstan mobt at b1lulsynet skal kunne s nva ut _ge yr mot bror på tafikkreolane. E1 shk avknmmaliserino av b 0

o 

trafikkreglane vil gje ein vese"ntleo rlot pa 
l. · · . . o ette 1 po Itlet sm arbe1dssnuasjon. - Kva for saker har du i tankan ) - Det må vera enkle spørsmål e · kan avg1erast på staden. Slike sak som 

det k · 1 er som . • . an sva rast Ja e ler nei på t d s�aføren brukar bilbelte ell;r · ikk�: Kiem v1 Ill sem1e om slike ordni·ng . 1 .1· . k l 31 VI em 'Var gu vegvesenbil vera ein 1 kontrollbil for dei vegfarande Dmog eg
· · . · et vil gie e1 veldig betring av det føreb " _ J�nde_ arbeid for betre trafikktrvoo[eir Eg k1enner meg ganske tryoo iif'' _:

her kan redusera slurv-fakto;e0n at \ 1_ 
· ·k · " . , som e1 em v1 f·t1

1g aif·saMk ul trafikkulukker, seier vegsJe ose J arnnsen til slun Veg i Vest nyttar høvet 11- 1 · a' 0 k 
· r 

·1 l ns a vegs1e,en li ukke med 60-årsdaoen 13 rna�. 0 · 
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Gruppearbeid er ein 
viktig del av 

anleggsleiarskulen. 
Her er tre av 

deltakarane i djup 
konsentrasjon i eit av 

grupperomma på 
Bergen Airport 

Hote!. Frå venstre 
Pål Rødby, Buskerud, 

Rolf Harkestad, 
Hordaland, og 

Arnold Hustad, Møre 
og Romsdal. 

Anleggsleiarskulen i Hordaland 
Det første kullet ved an
leggsleiarskulen til Statens 
vegvesen er i gang med 
andre semester. Første 
samlinga i år var lagt til 
Hordaland, med 2 vekers 
studieopphald i Bergen, og 
ekskursjon til Sunnhord
land, Hardanger og Voss 
helga imellom dei to skule
vekene på Bergen Airport 
Hotel. 

- Det var ein svært in
teressant og fin ekskursjon, 
seier rektor for anleggslei
arskulen, Helen Aagot Wig
dal ved anleggskontoret i 
Vegdirektoratet. Dei.- 21 
deltakarane var godt nøgde 
med opphaldet i Horda
land. 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Frå vårt fylke er Tor Arne Thorsen og 
Rolf Harkestad med på dette første prø
veåret for anleggsleiarskulen. Undervis
ninga tok til i oktober i fjor, og blir av

slutta i mai i år. 

Skule og arbeid hand i hand 
Korleis kan så 2 I anleggsleiarar frå heile 
landet ta seg fri frå daglege gjeremål for 
.1 gjennomgå skuten' Svaret er at det 
kan dei ikkjc Arbe1dsoppgåvcnc på 
Vegkontoret mil �kjøuast qur1 �ell som 
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før. Difor er skulen lagt opp med co ve
kers samlingar om gongen, med minst 
to veker til å ta seg inn att på kontoret 
innimellom. 

På slutten av kurset får elevane dess
ucan høve til å praktisera i- eit anna fylke 
i 2 veker. Det skal ikkje vera meir enn 2 
mann på kvar plass. Også Hordaland 
skal ta imot prakcikancar frå anleggslei
arskulen. Stamveganlegget Dale - Bol
stad er aktuell studieplass her i fylket. 

Stort utbyte 
Tor Arne Thorsen har vore med på til
rettelegging av dei to studievekene i 
Hordaland. Han har hatt stort utbyce av 
anleggsleiarskulen så langt. Det er store 
stoffmengder ein skal igjennom, og det 
har heile tida vore løyst gruppeoppgå
ver. 

Storparten av deltakarane har mest 
røynsle frå eigenregiarbeid, noko som 
set sitt preg på kurset så langt. 

Sidan dette er eit prøveår med den 
nyskipa anleggsleiarskulen, blir det fø
reteke stadige oppsummeringar av sam
lingane, med sikte på å gjera opplegget 
endå betre. 

- Vegdirektoratet har verkeleg lagt
seg i selen i planlegginga av dette skule
tilbodet, seier Thorsen. 

Blir godt kjende landet rundt 
Samlingane har vore plassert i ulike 
fylke, og gjennom synfaringar og lokale 
prosjektoppgåver har elevane etter kvart 
blitt godt kjende landet rundt. Det står 
m.a. att ei vekes ekskursjon til Nord
Norge.

Av emne som elevane skal fordjupa 
seg i kan nemnast leiarrolla, kvalitetssik
ring og kvalitetsstyring, prosjektstyring, 
produksjonsplanlegging. bruprosjekt, 

tunnelar, byproblematikk, koordinering 
av småanlegg, entreprisar, kontrakts
former.' eigenregikalkylar, geoteknikk,
geologi, bærelag, asfalt og betong. Dess
utan _skal det bli innføring i dei ulike
data-mstrumenta som anleggsleiinga har 
nytte av I det daglege arbeidet. 

Åkrafjorden og stamvegen 
Då skulen var samla i Bergen hadde 
m.a. driftssjef Jann B. Jensen og an
leggssjef Bengt Dragesec innlegg om sry
ringsystem. Per Øyvind Ohnscad var
innleiar om prosjektstyring, med ut
gangspunkt i stamveganlegget. Produk
sjonsplanlegging var tema då Odd Sæve
raas og Terje Trengereid' orienterte om
Åkrafjorden.

Fans. frå side 5

Riksveg Stamnes-Mo
Romarheim 
Som nemnt er anlegget føreslått fullfi
nansiert med statlege midlar i perioden 
1994-97. 

Samferdselsdepartementet (ved 
NVVP) sluuar seg til Hordaland sin fyl
kesplan om også å rusta opp fylkesvegen 
mellom Mo og Stamnes for 20 mill. kro
ner. Dette er og ein del av den totale 
vegpakka til Modalen, der BKK og 
kommunane Modalen og Vaksdal skal 
gie lllskot, saman med fylkeskommu
nen. 

Vegs am bandet Stamnes-Mo- Romar
heim er planlagt som einfeltsveg med 
møteplassar. Går alt som føreselt i pla
nane, vil' den nye sambindingsvegen i 
Norphordland vera opna for trafikk i 
perioden 1994-97. 

__J 



Inge Aida) (t.v.) og 
Nils Skjelde står for 
den daglege drifta av 
vaskeriet på Voss. 

Miljøvask på Voss 
Vi legg vekt på at dette 

skal vera eit miljøvenleg 
vaskeri, og det er såleis eit 
alternativ til kjemisk ren
sing, seier verneleiar Bjørn 
Langedal og oppsynsmann 
Odd Jordal om det nye vas
keriet til Statens vegvesen 
Hordaland. Tenesta blir ut
ført ved treningsverkstaden 
på Voss, og det meste av 
arbeidskleda frå drifta blir 

no vaska her. 

AV GEIR BREKKE (tekst og foto) 

Vareruta har med seg skitne klede til 
Bømoen to gonger for veka. Kvar mån
dag går ruta frå Toppe, medan onsdags
ruta har med vaskeklede for Nordhord
land, Bergen, S_amnanger, stamvegan
legget Trengereid-Dale og Odda om
rådet. 

Kjemisk rensing før 
Vi skal i nær framtid få i stand ei vare
ruce frå Stord, slik at også kleda frå 
Sunnhordland kan bli vaska på Voss, 
seier Langedal. 

Det kap nemnast at vareruta har ledig 
kapasitet til å ta med seg andre interne 
vareleveransar. T.d. smådelar til veg
sentralen. 

- Korleis fungerte vaskinga før?
- Tunnel- og verkstadfolk fekk levera

kleda til rensing. I drifta elles måne 
klesvasken takast heime. 

No får alle levert arbeidskleda til Veg
vesenet sitt eige vaskeri. 

Vil unngå løysemidlar 
- Fungerar deue bra?

- Vi reknar oss framleis å vera i inn-
køyringsfasen, og tek gjerne imot reak
sjonar, seier Odd Jordal, som helst ser 
at <lesse kjem til Toppe, og ikkje til sjå
føren på vareruta. 

- Har det korne kritikk?
- Det vil vel alltid vera nokon som er

misnøgde. Det er klart at vi med våre 
vaskemaskiner ikkje kan fjerna flekkar 
som sit i sjølve fiberen på dressane. Det 
største problemet er såleis asfaltflekk.ar. 
Dei let seg ikkje vaska vekk. Einast kje
misk rensing, med bruk av miljøskade
lege løysemidlar, kan fjerna flekkar i fi
beren. 

Alt blir reint 
No er det eir hovudpoeng for Vegvese
net å driva ein vaskeprosess som ikkje 
skapar miljøproblem på arbeidsplassen 
eller i lokalmiljøet. Difor har vi droppa 
bruk av kjemiske rensemiddel. Vi nytter 
ein vaskemaskin som tek 22 kg røy i 
slengen, og ein tørketrommel med kapa
sitet til det doble. 

- Nokre av dei som er vande med å
få reingjort kleda på eksterne renseri er 
ikkje nøgde med vårt tilbod. Men dei 
som tidlegare vaska kleda sine heime, er 
glade for den nye ordninga, seier Jordal, 
som strekar under at alle kleda blir 
reme. 

Storbrukar 
- Kva er bakgrunnen for at trenings
verkstaden stana eige vaskeri, verneleiar
Bjørn Langedal?

- Hordaland ligg på topp i klesbru
ken. I 1987 brukte vi over 7 kjeledressar 
pr. medarbeidar, noko vi fekk merknad 
om frå riksrevisjonen. 

- Har vaskemetodane innverknad på
levetida til kleda? 

- Vi ser klart at kjemisk rensing slit
sterkare på arbeidsdressane våre. Særleg 
går det utover saumane. Vi reknar med 
å kunne dobla levetida på kleda ved 
bruk av vaskeriet på Voss. 

- Det er ikkje berre vasking dei har
ansvaret for, dei to medarbeidarane ved 
vaskeriet. Nils Skjelde og Inge Aida! 
driv og med vøling av klede. 

- Symaskina er flittig i bruk, forte!
Skjelde, som har skifta 40 glidelåsar på 
den korte tida dei har vore i drift. 

Utanom arbeidsklede blir også brak
kerøy, sengklede og kjøkkenklede vaska 
på Voss. Det er førebels innkoda 12 
ulike vaskeprogram i maskina, med 
høve til å auke talet ytterlegare. 

God energiøkonomi 
- Eg har arbeidd i Vegvesenet sidan
1964, og har aldri han ein så triveleg ar
beidsplass som no, seier Nils Skjelde,
som sjølv har vore med og bygd vaske
stova i rubbhallen på Bømoen.

- Den er og energivenleg, drifta?
- Den varme dampen frå tørketrom-

melen varmar opp den 300 liter store 
varmtvasstanken. Deretter kan den 
varme lufta nyuast til oppvarming av 
sjølve rubbhallen. Dette er god energi
økonomisering, og vi reknar med å ha 
spart inn investeringa i løpet av eit par 
år, seier Langedal. 

Heile anlegget har kosta kring 
300.000 kroner. Av dette kjem sjølve 
vaskeutstyret på 200.000 kroner. Resten 
er elektrikar- og røyrleggjararbeid. 
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Vand med motbakkar 
Heider til Trygve Bergo i Masfjorden 

- Eg har høyrt om Ber
go'en i heile mitt liv. Han
har arbeidd på vegane her i
distriktet så lenge eg har
levd, sa næringskonsulent
Einar K vinge i Masfjorden
då han overleverte di
striktsleiar Trygve Bergo
æresprisen «Den gyldne
geit» under vegfesten for
Haugsvær-Kringla. Bergo
får statuetten for sin iher
dige innsats for vegbygging
i Masfjorden.

Geita er viljesterk og sta, og vand med å 
møta motbakkar. Det same kan ein seia 
om Bergo, konstaterte Kvinge, som er 
ein mann i sin beste alder, og di for bru
kande som målestokk for den arbeids
dagen vår kjære kollega har bak seg i 
�raten� vegvesen Hordaland. 

JO VECi I VEST 

AV GEIR BREKKE 

46 års teneste 
Den 20. juni i år er det heile 46 år sidan 
Bergo tok til som stikkingsarbeidar i 
Statens vegvesen. Første prosjektet var 
planlegging av det som seinare skulle bli 
Tokagjeltunnelane. 

Ballasten han hadde med seg til 
Vegvesenet var eksamen frå Bergen 
Tekniske skole, I år som snikkar på 
kraftanlegg i Tyssedal og I år på møbel
verkstad. 

- Ein del av jobben min i Vegvese
net var også å ta del i rekneskapsarbei
det. Vi fekk utdelt ei eske med bilag, og 
sette oss ned og føne opp inntekter og 
utgifter. Kvar for seg, smiler Bergo, 
som hugsar at rentene ein oppnådde på 
kapitalen ikkje kom anlegget til gode. 
Dei målte vi gå til Norges Bank med, og 
setja inn på kontoen til staten. 

Snart 40 år på Rv. 14 
- Middelaldrande nordhordlenclingar
seier du har vore på vegarbeid i bygdene

i heile livet <leira. Kva tid tok du til på 
t.d. det vi i dag kjenner som Rv. 14
nordover frå Knarvik?

- Det starta i 1951, med arbeid på
vegen til Romarheim, seier Bergo, som 
opp gjennom åra har vore borti dei fleste 
vegane som har blitt bygde i Nordhord
land. 

- Enkelte år kunne vi ha opptil 50
ulike veganlegg gåande samstundes. 
Summane var små, og mykje av dette 
var det vi i dag ville ha kalla vedhke
haldsarbeid. Men dette var før vi fekk 
funksjonsdelinga i Vegvesenet. Det var 
stort sett dei same folka som utførte 
både planlegging, stikking og drift på 
40- og de lar av S 0-talet.

«Hemmelege» planar 
- Det var vel noko enklare å få gjen
nomslag for vegplanane i de_i dagar?

- Det var ikkje nødvendig med noka
som helst godkjenning av planane for 
bygdevegar, når vegane var tekne opp 
som anlegg. Det var faktisk slik at ingen 
andre enn Vegvesenet sine eigne folk 
hadde sen planane før vegen var opna. 
Vegvesenet var suverem. 



Det var tider det, seier Bergo, og 
- ten uc som om han lengter !ilt alt-

ser nes d 0 V 
d t'l den epoken. Det var a eg-

en e 
! var åleine om å ha teknisk kom

vesene 
ute i fylket. Det var mang ein 
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orp og Werner Eriksen . 
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ei fl ;, e her og no. . døm Det målte vera då v1 opna vegen
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·rekte informasjon 
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- Og alle disse millionene til Werner
Eriksen har denne veien løst ut! 

Boring til 10 kroner meteren 
- Du var og med i ei tid då handbo
ringa framleis var ein del av anleggs
drifta? 

- Handboring var vanleg i Nord
hordland eit godt stykke inn på 50-talet. 
Eg hugsar vi fekk dei to første kompres
sorane i distriktet i 195 2. Dei var l, 7 
kubikk og jobben blei gjort for 10 kr
meteren. Det var same pris som tilsva
rande jobb for hand. På eit arbeidslag 
var det vanleg med ein mann med feisel 
og ein med bor. Og så var det 5-6 mann 
til å sprengja og flytta stein. Det gjekk 
med handtransport, traller og trillebår, 
seier Bergo. 

Tretti års pliktarbeid 
- Du har og vore med på vegprosjekt
der pliktarbeid for grunneigarane har
vore vanleg? 

- I Nordhordland har vi døme på

veganlegg der pliktarbeid har inngått
heilt inn på 60-talet. Det er anlegg der
slikt arbeid har omfalta opp i 80 dagars 
arbeid i året pr. mann. Det blei skrive 
ut ein akkord for grunneigaren, og ak
kordsummen blei godskrive. Eg kan 
nemna at det i Andvik i Masfjorden, på
veganlegget Garnes-Ådnekvam, tok 
heile 30 år før vegen vart overlevert, på 

grunn av at det tok si tid før pliktene var 
oppfylte på vegstykket. 

Det er i sanning ein annan situasjon
vi arbeider under på anlegga i dag, der
vegen blir vurdert som ei ulempe, som
grunneigarane skal ha erstatning for. 

Øyanevegen størst i år 
Skulle Øyanevegen vore driven som
pliktarbeid måtte Erling Walderhaug og
sambygdingane hans sett langt etter inn
korta ferjesamband til Fedje. Vegvese
net vonar å ha planane godkjende i tide,
slik at arbeidet på den 1, 7 km lange bi
ten som står att til Sævrøy ferjekai kan 

terne reaksjonar på det arbeidet ein ut
førar. Både på godt og vondt. 

Tilbakemelding viktig 
Tilbakemeldingsprosessen var og eit av
poenga,driftssjef Jann B. Jensen tok opp 
i si innleiing på vedlikehaldskonferan
sen. Han meinte dette er den svakaste
sida ved Vegvesenet sin bedriftskultur. 
Utan god tilbakemelding på arbeidet 
som blir utført, svekkjer vi heile delege
ringsprosessen, meinte han. Han peikte
på at dette særleg er eit problem for
oppsynet. 

- PA 50-talet var det ingen andre enn Veg
vesenet som kjende til bygdeveg-planane
før vegen var opna, seier Trygve Bergo.
(Foto: Erling Grønsdal)

starta 1. mars. Og då skulle kaia kunne
takast i bruk i god tid før jul. Lat oss
seia fredag 30. november, seier Ber
go'en, etter å ha kasta eit blikk på kalen
deren. 

Anleggsåret 1990 i Nordhordland vil
elles vera året då fylkesveginvesterin
gane er større enn riksvegbygginga. Inn
satsen på dette anlegget vil utgjera 60 
prosent av anleggsmidlane i Nordhord
land i år. Først heilt på slutten av året 
er det aktuelt å gå vidare på den neste 
store parsellen på Rv. 14, Mundal
Eikanger. 
- Men då sit andre ved roret, seier
Bergo, som har bestemt seg for å bli
pensjonist til sommaren i år. Han runda
68 år den 7. februar, og er inne på opp
løpssida i ein imponerande maraton for
Statens vegvesen Hordaland. Det er
mange som vil vera med og bera fram
laurbærkransen når denne heidersman
nen passerar målstreken. 

Jensen oppsummerte det arbeidet
som har vore gjort siste året med hand
lingsplanar og personalplanar. Han ga
ros til det arbeid kvar avdeling har lagt
ned her. 

Sjølve prosessen fram mot desse pla
nane har vore nyttig i seg sjølv. Mellom 
anna er vi blitt flinkare til å fremja kon
struktive framlegg når vi legg fram kri
tiske merknader. 

Jensen orienterte elles om opplegget 
for leiaropplæring i Statens vegvesen 
Hordaland, og slo fast at vi her i fylket 
ligg i forkant innan Statens vegvesen. 
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Vitskapleg fisketur på 
oppdrag frå Vegvesenet· 

AV GEIR BREKKE og 
ERLING FRØNSDAL (foto) 

Feit og fin tokiloslyr blir dradd 
opp av Salhusfjorden. Denne 
fiskerimeldinga fekk Veg i Vest 
ved sjølvsyn stadfest om bord 
på August Brinchmann d.e. ny
leg. Årsaka til at Statens veg
vesen Hordaland no legg seg 
opp i fiskerinæringa og, er 
sjølvsagt flytebruplanane over 
Salhusfjorden. F orundersøkin
gane i fjordbassenget frå Salhus 
til Mo er i full gang. Institutt 
for marinbiologi har alt samla 
mykje data om livet i sjøen, til 
bruk i det forskingsprogrammet 
som er sett i gang. 
Heile fJordbassenget innanfor flytebru
lina blir granska. På tre hovudstasjonar 
blir det teke prøver av vasskvalitet, 
plankton, botndyrsprøver, sediment
prøver og fisk. Dei ligg i SalhusfJorden, 
Oscerfjorden og Veatjorden. På til sa
man 13 andre målescasjonar i Nordhord
land tek mannskapet botnprøver. Dette 
skjer i Flacøyosen, Kvernafjorden, ved 
Hjelmås, Lonevåg (to plassar), Eikan
gervåg, Klepsvåg, Ystasund, Midtsund� 
MofJorden, Eidsf)orden (to plassar) og 1 
Arnavågen. Tokta blir førerekne annan
kvar månad, og har pågått sidan august 
1988. Dei milde vin trane har til no ikkje 
hindra programmet, opplyser leiaren for 
prosjektet, forskar Per Johannessen. 

Fortidsuhyre 
Prøvene av vatn, plankton og fisk skjer 
frå fire ulike dj upnesoner, frå overflata 
og ned til 500 meter. Då Veg i Vest 
krabba over rekka på August B. stirra 
vi rett inn i auga på eit fortidsuhyre
liknande vesen. 

Forskar-Per presenterte oss høfleg for 
denne merkverdige fisken, ein represen
tant for arten slwles1, som slett ikkje har 
noko med skomakaryrket å gjera, bort
sett frå at skinnet verka like solid som 
det forfedra våre nytta til sko i trongare 
tider enn inngangen til 90-åra. 

- Denne fisken får ikkje salhusstri
len I garnet, Per Johannessen ;., 

J2 VH; I VEST 

- Det er nok ein fisk som du ikkje
finn i frysaren til folk med vanleg rei
skap. Vi dreg han opp frå djupner på 
300-400 meter.

- Kan han etast?
- Ja, seier forskaren, utan at han til-

byd seg å servera fangsten til den lun
sjen vi hadde avtalt å innta om bord i 
samband med synfaringa. 

Mange påstandar -
liten kunnskap 
Der fekk vi likevel servert eit anna pro
dukt frå dette marinbiologiske toktet i 
fiordarmane nord for Bergen. Den 
svære trollkrabba, teken i garn 50 meter 
under overflata av 1-lagelsundet, måtte 
kokast i den aller største gryta om bord. 

Hovudfagstudent Øyvind Tveten undersø

ker fisken som er teken opp. 

Skaldyret er av det uvenlege slaget, _m
ed

<lei kvasse taggane som strittar 11not
både fangstmann og gastronom. Ja, for
den smakar verkeleg framifrå, som den
beste krabbe du kan tenka deg.

Men kva er eigentleg målet med dette
spesielle fisket i Nordhordlands-fior
dane, bortsett frå å gleda gjesiane med
spesialrettar om bord) 

- Vi skal gjennom delte program
met kartleggja livet i sjøen før flytebrua, 
seier Per Johannessen. Det har vare ser
vert mange påstandar om kva verknader 
Salhusbrua vil føra med seg for det ma
rine miljø på innsida av den nye fjordve
gen, både på godt og vondt. Men v1 vell 



Alle mann er i sving når funna blir regis

trerte. Forskar Per Johannessen tek notat 
attmed roret. 

ikkje noko sikkert i dag om kva som vil 
skje. Berre ved vitskapleg arbeid kan vi 
dokumentera korleis stada eventuelt vil 
endra seg etter ei fysisk endring i det 
øvste laget av fjordbassenget mellom 
Klauvaneset og Flatøy. 

«Meir fisk f Ør» 
_ Det forklarar også bruken av gode 
fangsmetodar for torsk og lyr? 

_ Vi må sjølvsagt kartleggje føre
komstane av fisk på alminneleg gode 

plassar i fjordane. «Fisket var mykje 
betre før», er ein påstand som ikkje er 
ukjend i det vestlandske lynne. No kan 
vi verkeleg skaffa oss dokumentasjon for 
om vesentlege endringar i fangsten vil 
inntre før og etter brua, seier ein opp
glødd Per Johannessen, som ikkje legg 
skjul på at han finn oppgåva interessant. 

- Vasskvaliteten i fiordarmane er og
ein del av forskingsprogrammet? 

- Undersøkinga vår stadfestar at det
er mykje rote vatn på [jordbotnen i ulike 
delar av [jordbassenget. Klåre døme på 
dette finn vi m.a. i Lonevåg, Bolstad
fiorden og inst i Mofiorden. 

Vil brua endre tilhøva? 
- Kor alvorleg er stada i dag)

- Inste delen av Mofiorden og Ysta-
sund har fått eie botnvasslag som er fritt 
for biologisk liv. Djupna på denne 
daudsona varierer mellom 50 og 200 
meter. Terskelen i sundet gjer at det blir 
dårleg utskifting av vatnet. Slike daud
soner er dei mest ørnfintlege for påverk
nad av kloakk, fiskeoppdrett o.l. urei
ning. 

- Korleis artar desse sonene seg?
- Du kjenner stanken fra dei mas-

sane vi grev opp frå botnen. Vatnet over 
det livlause mudderet luktar og som 
rotne egg. Skal vi ha von om å kunne 
halda oppe kvaliteten i [jordbassenget i 
denne delen av Nordhordland, må vi 
hindra at desse daudsonene blir utvida 
ytterlegare. 

Utstyret som blir nytta til å ta vassprøver i 
fjorden. 

Per Johannessen understrekar elles at 
botnprøvene, både i omfang og verdi, er 
den viktigaste delen av dette marinbiolo
giske forskingsprosjektet. 

Dei undersøkingane som no er i gang 
vil seinare kunne dokumentera om flvte
brua over Salhusfjorden vil påverka ;as
sutskiftinga innover i fiordarmane. 

Skøyta «August Brinchmann d.e.» i gang 
med undersØkingar på Salhusfjorden. 
Tokta rundt Osterøy strekkjer seg over ei 
veke annankvar månad. 
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Bruk heller kjepphestane 
på fritida 

Innleiarar om -l;i�kappåvedlikehaldskonf;-ransen på S�rd. Frå venstre driftssjef Jann B. Jensen, vegmeister Lars Øyre og formann 
Johannes Tufteland. 

- Har vi leiarar på vilt sprang
etter kjepphestar? 

Det var vegmeister Lars 
Øyre som kasta fram spørsmå
let i eit engasjerande innlegg på 
vedlikehaldskonf eransen på 
Stord. Svaret hans var 
«kanskje», men bodskapen var 
denne: - Lat heller hestane 
stå på stallen, sa Øyre, sjølv 
aktiv kommunepolitikar i Etne.
Det var leiarskap som var hovudemne 
på vedlikehaldskonferansen denne gon
gen. Utanom Øyre var det innlegg ved 
driftssjef Jann B. Jensen og formann Jo
hannes Tufteland, Stord frå eigne rek
kjer. Dessutan hade ein henta avdelings
sjef Kaya Irgens frå Norsk Hydro til å 
bringa inn sine røynsler som kvinneleg 
leiar, med eit kritisk sideblikk på Veg
vesenet. 
DetaHjar R metervis 
Kritiske innkast kom det og frå Lars 
Øyre, som har hau 4 års permisjon frå 
Vegvesenet for å svinga ordførarklubba, 
og dermed fått prøvd tilskodarrolla ei 
swnd, i den grad em aktiv ordførar kan 
kallas1 tilskodar til vegsaker I Sunnhord-
land. 

(?)yre unnlot ikkje å dra fram_ sider 
ved ·1eiarskapen som ein bør leggJa bak 
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AV GEIR BREKKE 

seg. Vegvesenet er ikkje den einaste eta
ten der fagleg dugleik tradisjonelt sett 
har vore det viktigaste grunnlaget for 
rekruttering av leiarar. Vi har eit fagfelt 
som inneheld mange hyllemeter med 
prosesspesifikasjonar og regelverk. 

I denne floraen av kvar for seg inter
essante prosessar ligg det ein fare for 
detaljstyring frå leiaren si side. Det er 
noko som snarare vil forkludra enn 
fremj a lagspelet. 
Dra fram sigerspallen! 
Øyre la fram sine tankar om vilkåra for 
god leiarskap i Vegvesenet fram mot år 
2000. Eit kjernepunkt er at vi alle må ha 
tru på det vi gjer, ha tru på etaten vi ar
beider i. Ein føresetnad for dette er at 
måla for Vegvesenet og den einskilde må 
vera kjende. 

- Samsvaret må byggjast vidare.
Laginnsats er grunnleggjande. Alle må 
få sleppa til, ta initiativ og syna ansvar. 

- Det må ikkje minst vera lov å yta
gode resultat, sa Øyre, som meiner det 
stundom har verka motsett. Vi må 
kunna dra fram sigerspallen av og til. 
Alle bør kjenna seg dugande, viktige og 
like. 
Delegering 
Der er feil av leiaren å sitja ved skrive-

bordet døgnet rundt, dersom avdelinga eller området driv som ein kork. Spørsmålet er kva avdelinga eller området utrettar, ikkje kor mykje leiaren får gjort av sine «personlege» gjeremål i organisasjonen. 
Delegering er rette stikkordet. Alle underordna må få sleppa til. A gjera seg avhengig av medarbeidarane sine er god leiarstil. Det er godt når organisasjonengår lenge av seg sjølv. Det er og meirbehageleg slik. 
Og hugs: «Fienden» er utanfor Statens vegvesen, ikkje innanfor, sluttavegmeister Lars Øyre. 

Stadig fleire oppgåver 
Johannes Tufteland la fram sine tankar om leiarskap sett frå ein formann sin synsstad. Han konstaterte at formannsfunksjonen stadig blir tillagt fleire oppgåver, utan at han blir kvitt andre plikter. Det siste året har det vore mykjeekstra tak med ulrettelegging av arbeidfor korttidsengasjene og sysselsettingsinntak. 

Detaljerte arbeidsplanar ser flotte ut Men i praksis får du berre gjon 60-70prosent. Det går betre når planane ikkjeer altfor detalJerte. Og veret er ofte einv1kt1g medspelar som iallfal ikkje let segplanleggJa. 

Fans. side J J 
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tlege elevar ved Blomvåg skule skreiv namnet sitt i den offisielle vegopningsprotokol
S� Bloroparsellen. Rektor Ingmar Sjo var garantist for at alt gjekk rett føre seg. 
len ,or 

Skulehorna signerte 
vegprotokollen 

AV GEIR BREKKE 

Det var vegfest med bollar og
brus for alle elevane ved Blom
våg skule då den nye parsellen
på Rv. 561 blei opna 10. januar.
Den 2,2 km lange Blom-parsel
len mellom Sæle og Dale er
bygd ut til god tofeltsveg, og
ikkje minst ny gang- og sykkel
veg langs heile parsellen. Dette
ar difor først og fremst skule

�orna sin vegfest, der alle ele:
ane fekk sette namnetrekket 1 

�en offisielle opningsprotokol-
len.
flaskehalsen mellom Dale og Sæle har

eie stadig problem, som blei for-
vore 

b 
. 

k . ka då Sture-ut yggmga om 1 gang.
seer "·' . 

d d 
No har parsell�n ,att em stan ar som

held «Troll-niva». IkkJe mmst h
.
ar dette 

el·n farle" skuleveg, og bade for-
vore ' "' 

eldre og skule har engasjert seg sterkt i 
saka. 

Elevane i sentrum
Elevane ved Blomvåg skule sette sitt 
preg også på den offisielle opningsmar
keringa på vegen. Dei trassa storm og 
regn og stilte fulltallig opp med godt 
innøvd program. Sjetteklassingen Alex
andra Blomvågnes las opp eigenprodu
sert prolog til nyevegen, medan vesle 
Hildegunn Dale frå første klasse fekk 
æra av å klippe snora, godt assistert av 
vegsjef Josef Martinsen. 

På opningsfesten etterpå opplyste rek
tor Ingmar Sjo at skulen gjerne ville ta 
på seg planting i det vesle parkområdet 
som er opparbeidd ved busshaldeplas
sen for skulen. Statens vegvesen Horda
land kvitterte raskt med å løyva 20.000 
kroner til føremålet. 

Blomparsellen var eit av prosjekta der 
Statens vegvesen Hordaland i fior vann 
anbodstevlinga med eigenregikalkyle. 
Totalkostnad for anlegget er 7 mill. kr., 
som og inkluderar grunnkjøp, byggjelei
ing og utvida gangbane på Dale bru. 

Parsellsong 
Under opninga av 
Blomparsellen hadde 
Blomvåg skule laga ein 
eigen tekst til melodien «Å
tuttututututei» som dei 
framf Ørte med stor glød, 
både under snorklippinga
ute i vinterstormen, og
under vegfesten i
gymsalen.

Frå Sæle og til Dale 
der var det før ein «sti», 
og det var ofte gale 
når bi/ar t6r forbi. 
Men no er alle glade, 
for vei det har me fått, 
med sykkelsti og gangsti 
og det var jammen flott. 

Refr. 
A tuttututtutei! 
Ja, no har me tått vei. 
Og difor kan me koma 
til sku/en i ein fei. 

No må me vera flinke, 
bruk gangsti alle mann. 
For sykling midt i veien 
det går jo ikkje an. 
No vil me passa på at alle 
reg/ane me held, 
og at refleks og hjelm er på 
frå morgon og til kveld. 

Refr. 
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Bru ved Gaulen mellom Vågseidet og Hundvin, Lindås. (Foto: Nils Nonås) 

POSTVEGANE 
- natur og kultur

Nils Nonås har både sett i gang og sam
ordna arbeidet med den vakre postvegboka. 
(Foto: Erling Grønsdal) 

16 - VEG I VEST 

I all forståing av tidlegare tider, andre kulturar og andre menneske 
ligg det alltid eit element av auka sjølvforståing. Dette er ein av 
grunnane til at det i vår til dels forvirrande og motsetningsfylte tid 
er ei stigande interesse for fortida sine kulturminne. Statens veg
vesen Hordaland gir sine bidrag til kulturminnevernet. 

AV SVEIN-ERIK FJELD 

For kort tid sidan gav Statens vegvesen 
Hordaland - i tett samarbeid med Fyl
keskonservatoren i Hordaland - ut ei 
bok om postvegane i fylket. Vegvesenet 
har tydelegvis erkjent at økonomisk og 
teknologisk tenking kan supplerast med 
den innsikia som kulturminne represen-
terer. 

Postvegboka 
Den aktuelle boka rommar ei historisk 
utgreiing om postvegsystemet i Horda-

land og skisserer dessutan i alt 21 turfar
s.lag på postvegstrekningar. Framstil
linga er giennomillustrert ved ei mengd 
nøye utvalde bilde frå både fortid og no
tid. Og til kvart turframlegg høyrer eit 
kart, som bidrar til at boka kan brukast 
som ein praktisk rettleiar når ein ferdest 
på postvegstrekningane. 
Informativ og vakker 
Nils Nonås, museumsansvarleg ved Sta
tens vegvesen Hordaland, seier seg 
svært nøgd med resultatet. 

- Både tekstforfattar, kartutformar,
fotografar og formgjevar har gjort ein 



framifrå jobb. Alle dei positive reaksjo
nane eg har fått på boka, tyder på at det 
ikkje berre er eg som oppfattar sluttre
sultatet som ei lettfatteleg, informativ og 
vakker framstilling. 

Kulturhistorie 
Nils Nonås forte! at eitt av føremåla med 
boka er å gje eit oversyn over alle post
vegstrekningane i Hordaland: 

- Dei er jo ein del av kulturhistoria
vår på linje med andre faste kultur
minne, t.d. bygningar. Særleg finst det 
att mange gilde steinbruer og murar frå 
1700-taler. Dessutan byr vegane på yp
parlege tur- og rekreasjonstilhøve for det 
moderne stressmennesket. 

- Ja, boka inviterer sterkt til å ta seg
ein tur. .. 

- Eg har gong på gong sett at det
skjer noko med folk når dei er i eit histo
risk kulturmiljø. Dei forandrar seg, blir 
glade, milde til sinns og høgtidsstemte. 
Det er forunderleg, men eg trur det har 
noko å gjere med at ein - bevisst eller 
ubevisst - ser seg sjølv som ein del av 
ein større samanheng. Det er ei verdfull 
kjensle i våre dagar. 

Kvifor er eg som eg er? 
_ Er det denne erkjenninga som driv 
deg til å legg_je så mykje _energi og entu
siasme ned 1 det h1stonsk-museale ar
beidet? 

- Ins! inne er de! vel det. Alle har
behov for så å seie å finne svar på seg 
sjølv. Hiswria er den einaste kjelda vår 
som gir oss kunnskap om korleis vi er 
blitt som vi er. Dessutan gir den halde
punkt for å vurdere den retninga utvik
linga vil, kan eller bør gå i. Så enkelt og 
så vanskeleg er de!, seier Nils Nonås. 

Forståing for Vegvesenet 
_ Kvar kjem Vegvesenet inn i dette bil
det? 

_ Vegvesenet har råderett over 
mange historiske minne om si eiga histo
rie. Klarer vi å formidle kunnskap om 
og skape innleving i desse kuhurminna 
hos folk flest, kan vi lenare vinne forstå
ing for oppgåvene vi løyser i dag og skal 
ta fatt på i morgon. Dessutan - Veg
vesenet sine kulturminne er eigna til å 
utdjupe og gjere publikum sitt syn på 
etaten meir fullsiendig. Dei gamle post
vegane er ypparlege verkemiddel i så 
måte. 

Gåve 
Postvegboka vil bli sendt som ei gåve til 
alle tilsette ved Statens vegvesen Horda
land. Andre kan kjøpe ho i bokhande
len. 

Gun Øxnes (t.v.) tar seg av en vanskelig «kunde», spilt av kollega Evy Leknes. 

Rollespill for 
-

bedre se�Ice 
Det var ikke mangel på pågående og vrange bilførere da Bil
tilsynet arrangerte servicekurs for personalet. Medarbeidere 
med rik erfaring fra kontakt med publikum hadde solid bak
grunn for å gå inn i rollen som vanskelige kunder. Det ble 
derfor meget realistiske øvelser med det rollespillet som ble 
praktisert på kurset. 

AV GEIR BREKKE og 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

- Det gjelder å beholde roen, sier
Gun Øxnes til Veg i Vest, etter å ha
blitt utsatt for de mest intrikate
spørsmål og påstander fra «kunden»,
levendegjort av kollega Evy Leknes.

Video-opptak 
Du må hele tiden tenke og opptre 
konstruktivt, og vise til løsninger på 
de problemer kunden reiser. Du skal 
ha øyekontakt med personen på den 
andre siden av skranken, og ikke se 
for mye ned i papirene dine. 

Kroppsspråket teller og med. A
sitte sammenbuntet med armene i 
kors, blir ikke ansett som positivt. 

Mens rollespillet utspinner seg, 
surrer filmen i videokameraet. Alle 
bevegelser og bemerkninger blir re
gistrert, og kan studeres og kom
menteres etterpå. 

Dette er en instruktiv måte å be
visstgjøre medarbeiderne på. 

Ogs� et 
bemanningsspørsmål 
- Blir det så bedre publikumsser
vice av dette kurset, Gun Øxnes?

- Noe kan vi gjøre selv. Men
dette er også et spørsmål om kapasi
tet og bemanning. Publikumsservice 
tar tid, og det er en forutsetning at 
vi ikke nedprioriterer arbeidsinnsats 
som kan gi avlastning til de som skal 
betjene publikum. 

Konkret nevner Øxnes og Leknes 
varslingsavdelingen på biltilsynssta
sjonen i Bergen, der de begge ar
beider. Opprettholdelsen av denne 
er en forutsetning for å kunne yte 
bedre publikumsservice. Dersom 
denne funksjonen tappes for folk blir 
det mer rutinemessig telefontrafikk 
på telefonva_ktene, noe som igjen går
utover publikumsbehandlingen. 
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Synfaring på 
havaristen 
pågår. 
Kontorbrakka 
landa midt i 
Eikefetelva. 

Vått vegkontor på Eikefet 

Det er ikkje berre på fjell
overgangane at Statens 
vegvesen har hatt harde 
nappetak med naturkref
tene denne stormfulle vin
teren. Også heilt nedi fjæ
resteinane har uveret ruska 
sakene til, med fare for at 
medarbeidarane må ta eks
tra tak for å halda produk
sjonsmåla sine. Vegkonto
ret ved asfaltverket på Ei
kef et bles iallfall rett på 
elva under orkankasta om 
kvelden 17. januar. 

Jostein Urdal 
kan fort 
konstatera at 
det berre er å 
lempa resten av 
inventaret rett i 
bosct. 

18 VE(; I VEST 

AV GEIR BREKKE OG 
ØYSTEIN HAGESÆTHER (foto) 

- Eg fekk melding frå ein av karane
våre i 21. 30-tida om at det kring 80
kvm. store lagerhuset vårt var sopt på
elva, og at kontorbrakka hadde kvelva
over på sida, fonel oppsynsmann Øy
stein Hagesæther ril Veg i Vest.

- Då vi kom fram til Eikefet ein time
seinare var også konwret blese i elva. 

Alt var knust 
Uveret gjorde det uråd å ta fatt på noko 
der og då, men dagen etter fekk vi rek
virert kranbil med korg til Eikefet, og 
stana bergingsaksjonen. 

- Korleis såg det ut «om bord»?
- Alt inventaret i kontorbrakka var

knust. Papir, hand bøker, rapportar, 
møblar og reolar var berre å lempa på 
trillebår og køyra til bosconcaineren, et
ter at farkosten var løfta på land att. 

Det einaste vi fekk berga frå havaris
ten var skrivaren til ein datamaskin, ein 
radio og 5 permar med diverse doku
ment. 

Kunne gått verre 
- Kva med resten av datautsryret?

- Heldigvis var både harddisk,
skjerm, tastatur og ein større skrivar 
nett før uveret sendt til Vegkontoret for 
reparasjon. Dessutan hadde Finn Guld
brandsøy, som hadde konwr i same 
brakka før orkanen endra på dette, teke 
med seg sin totalstasjon. 

- Kor store kostnader går med?
- Eg trur iallfall 200.000 kroner gar

med når vi skal erstatta kontorbrakka. l 
lagerhuset var det ikkje nemnande skade 
på utstyret. Spørsmålet om nytt lager
hus blir vurdert i samanheng med tron
gen for eigen lagerhall for strøsand i 
området. 

Elles gjorde orkanen skade på taket 
på verkstaden og brakka der vi har mat
pausane våre. 

Forflytta til Gjervik 
- Og på Eikefet er det stille etter stor
men?

- Der er det liten aktivitet no ja. Vi
som var stasjonerte der er no på plass på 
vegsrnsjonen i Gjervik. 

Men ny brakke og nytt kontorutstyr 
er tinga. Eg er på plass når vi er operativ 
att, 2. april. 

- Men då skal vi bardunera brakkene
skikkeleg, slår Hagesæther fast. 



PIGG FRIE VINTERDEKK: 

Aksjonen godt mottatt
AV BJØRN TORE SÆTERVIK OG 

ERLING GRØNSDAL (foto) 

Snøfattige vintrer, 97% pigg
dekkbruk og 60 mill. kroner i 
reasfalteringsutgifter. Dette var 
bakgrunnen for Statens veg
vesen Hordalands «Aksjon 
piggdekk». 

K panjen hadde som målsetting å am
nå en reduksjon av piggdekkbruken opp 5 ,, 0 • 

1 . H rdaland på 0,o pr. ar I vegp anpe-
�iod�n 90-93, uten at det skulle gå ut 
over trafikksikkerh
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Under kampanjen hadde v1 flere med-
·n Det kan nevnes Vegdirektora-spi ere. 

sportselskapene, politiet, forsiktet, tran 

- Mange biHØrere ringer og spør om de piggfrie vinterdekkene, sier Bjørn Tore Sætervik. 

ringsselskaper og ikke minst distriktets
dekkforhandlere. Sistnevnte har vist seg
som en særlig viktig samarbeidspartner
slik at de får kunnskaper til selv å gjøre 
et riktig valg av vinterhjul. 

Ros fra Bellona 
Selv om Vegvesenet har fått forståelsefor det enorme slitasjeproblem sompiggdekkbruken medfører, er hovedinntrykket etter publikumshenvendelseneat det er særlig miljøfaktoren man eropptatt av. Tonnevis med asfaltstøv somforurenser miljøet, særlig i byer og tettsteder, er et voksende problem. Som enkuriositet kan nevnes at naturvernorgan_isasjonen Bellona ringte oss og gav posmv melding om m1lJØtanken i vår kampanJe. 

HORDALAND 

Alle de positive reaksjonene på «Aksjon piggde�k», og den miljøtrend sompreger samfunnet, gir et godt grunnlagfor å videreføre kampanjen. 
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God butikk i Etne 
Lastebil med overskot på 97 .200 kroner. 

Han gjer god butikk for maskinavdelinga, lastebilsjåfør Johan 
Huse (56) i Etne. Siste året oppnådde han eit overskot på 97 .200 
kroner. Han kom opp i ein årsproduksjon på 1.768 timar, mot 
1.600 i eit normalt arbeidsår i Vegvesenet. Samla innkøyrd leige
inntekt var på 560.000 kroner. Ei viktig årsak til det gode resultatet 
er låge kostnader til vedlikehald, 32.500 kroner. - Eg høyrer på 
duren når noko er gale, seier Johan Huse, som tek storparten av 
vedlikehaldet sjølv. På fritida! 

AV GEIR BREKKE OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Lastebil er blitt ein del av livsstilen for 
sjåføren på R-510-17. Inreressa er stor, 
ingen tvil om det. Huse trivst når han 
kan ra fram smørekanna og ta ein sjekk 
på bilen om kveldane eller ein laurdags
føremiddag. 

Køyr med vit 
- Det er berre å rena opp feil før der
oppstår større skader på bilen. Eg tek
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det eg ser og høyrer. Venrar du til det 
blir slite får du gjerne full stogg, bilen 
hamnar på verkstad, og du får tapt pro
duksjonstid, seier Huse, som hadde 
berre eir par dagars avbror til storservice 
i fjor. 

- Tenker du driftskostnader når du
køyrer? 

- Køyremønsteret vil påverka drifts
kostnadene. Køyrer du vetig og smidig 
sliter du mindre på doninga. Har du eit 
tungt lass på bilen skal du ikkje bruke 
alle kreftene når du løyser. Då er det 
berre å bruke giret og halde eir jamt 

- Han er for god til å skiftast ut enno,

seier Johan Huse om R-510-17.

tempo under transporten. A jaga på for 
å greia fl eire lass har lite føre seg. Held 
du jamn fan er det ikkje sikkert du mis
ser det siste lasset den dagen likevel. 
Blir bilen ståande i ustand blir det iall
fall mange lass du går glipp av, seier Jo
han Huse til Veg i Vest. 

For god til å skifta ut 
Vi sit i R-510-17 etter at eit lass med 
fyllmasse er leven til gang- og sykkel
veganlegget i Ølensvåg. Bilen er ein Sca
nia årgang 1982. Huse meiner sjølv han 
er for god til å byta ur enno. Den førre 
bilen han køyrde gjekk i 10-11 år. 

Huse starta som maskinkøyrar i Veg
vesenet i 1956. Han er mellom dei som 
har køyrt den gamle Drafn veghøvel, 
som siste året fungerte som blikkfang 
under jubileumstilstellingane på vegsta
sjonane i Hordaland. 

Godt samarbeid 
Ein lang arbeidsdag bak rattet tek til å 
merkast. Skuldra og nakken er ikkje all
tid like god, og Huse er inne på tanken 
om at det bør investerast i nytt førarsete 
som gjev betre sidestøtte. 

Huse har oppdrag over det meste av 
Sunnhordland, først og fremst for an
leggsavdelinga. Samarbeidet er godt 
med anleggskontoret i Valevåg. Elles 
spelar han godt på lag med maskinavde
linga, som gjev løpande tilbakemelding 
om driftsresultata. 

- Lastebil er blitt ein del av livsstilen, 
vedgår Johan Huse.



Glade 
premievinnarar 
ved 
Fridalen skole. 

TRAFIKKPROSJEKT FRIDALEN 
AV SVEIN-ERIK FJELD 

OG ERLING GRØNSDAL (foto) 

I løpet av hausten og vinteren har første 
etappe av Trafikkprosjekt Fridalen blitt 
gjennomført. 

Etter eit initiativ frå foreldrerådet ved 
Fridalen skole foreslo Statens vegvesen 
Hordaland v/trafikkpedagogen å gjenn
omføre ei skolevegsundersøking. Samt
lige elevar fekk utlevert ei t kart over 
nærområdet til skolen samt eit spørje
skjema. Elevane skulle m.a. teikne inn 
skolevegen sin på kartet og markere 
kvar dei synes! det er farleg å ferdast. 

Sterk innsats 
Spørjeskjemaet og kartet blei nytta flit
tig. Heile 87% av elevane leverte inn fer
dig utfylt materiale. Dessutan var det 
mange elevar som supplerte det heile 
med stilar og teikningar. 

OA'en 
Femteklassingen Ole Andre Scheie, po
pulært kalr OA, kommenterer prosjektet 
slik: 

- Eg har blitt meir forsiktig i trafik
ken ener dette arbeidet. Og vi diskute
rer ofte kvar det kunne vore sikrare å gå 
og sykle. Og så snakkar vi ofte om at det 
burde vare fleire trafikkontrollar. Bilfø
rarar burde forstå at det ikkje er tøft å 
køyre fort. 

Ole Andre seier at særleg gutar srun
dom «tøffar seg» når dei syklar - han 

sjølv inkludert. - Men eg brukar alltid 
hjelm, forsikrar han. 

Rapporten 
Det innkomne materialet er blitt analy
sen av Valerie Knowles ved Trafikksek
sjonen, Statens vegvesen Hordaland. 
Den ferdige rapporten inneheld ei kart
legging av farlege punkt på vegane i 
nærleiken av skolen, og den rommar 
også ei rekkje forslag til kva tiltak som 
kan setjast i verk for å tryggje skoleve
gen til elevane. Det blir peika på opp-

Ole Andre Scheie, 11 år, - ein ivrig delta
kar i Prosjekt Fridalen. 

gåver både for skolen, foreldra, kommu
nen, politiet, Trygg Trafikk og Vegvese
net. I rapporten blir det nemnt særleg 
mange forslag til korleis lærarane kan 
integrere trafikktryggleiksarbeid i den 
vanlege skoledagen. 

Problemområde 
Det er særleg tre problemområde som 
skiljer seg ut som farlege for Fridalen
elevane. Før det første er det mange bi
listar som køyrer på raudt i den sterkt 
trafikkene Inndalsvegen. Dessutan ryk
kjer elevane at bilane køyrer for fort i 
Fageråsvegen og i Fridalsvegen. For det 
tredje er der dårleg sikt i <lei to sist
nemnde vegane på grunn av dårleg be
lysning og mange parkerte bilar. 

Overrekkinga 
Torsdag 25. januar kunne trafikkpeda
gog Marian Flick overrekke prosjektrap
porten til skolen. Overrekkinga gjekk 
føre seg i ein fullsett gymnastikksal på 
Fridalen skole der elevar, lærarar, for
eldrerepresentantar og representantar 
frå Statens vegvesen Hordaland og 
Trygg Trafikk var til stades. Det vanka 
både diplom og andre premiar ril dei al
ler ivrigaste. 

Lukke til! 
Så står det att for dei ulike instansane å
utnytte det me

�
dvitet om trafikktryggleik

som ProsJekt Fndalen har skapt hos ele
vane. 
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TRAFIKKSIKRINGSHANDBOKA 
0 

I NYUTGAVE 

AV JOHNNY SJÅSTAD OG 
ERLING GRØNSDAL (foto) 

Trafikksikringshandboka er no 
komen i ny og revidert utgåve. 
Den forrige boka kom i 1982 og 
vart brukt som eit oppslagsverk 
både på vegkontoret og ute i 
kommunane. 

Mange som har brukt den gamle boka 
eller har den liggjande på kontoret, har 
nok oppdaga at det meste av stoffet er 
blitt forelda. Dette fordi ein del lover, 
re glar og forskrifter er blitt endra. Eit 
sterkt press, særleg frå fylka, har føn til 
at Transportøkonomisk institutt (TØI) 
har fått i oppdrag å utarbeide ei ny revi
dert utgåve av Trafikksikringshand
boka. 

K va inneheld den nye 
Trafikksikringshandboka? 
Den nye boka er sjølvsagt no heilt a jour 
i høve til gjeldande lovverk. Det som i 
tillegg er å merkje er at talet på tiltak 
som er omtalt, er auka frå 73 til 83. 

Første delen av boka tek føre seg me
todar for ulykkesforsking, planlegging 
og prioritering av trafikksikringstiltak, 
ulykkeskostnader, tiltakskostnader og 
trafikkulykker som eit samfunnspro
blem. 

Andre delen av boka Lek føre seg fylg
jande 7 overordna verkemiddel for reduh
sjon av ulyhher: 

Organisatoriske tiltak 
Arealplanar 
Avgifter på kjøp og bruk av motor
vogn 
Overføring av reiser til kollektive 
transportmiddel 
Lovregulering av trafikksystemet 
Transportkonsesjonar 

Dereuer går ein over til å omhandle hon
hrele 1rafihlisihrings1iltah på fylgjande om
råde: 
- Vegutforming og

vegutstyr
- Trafikkregulering
- Kjøretøyteknikk og

personleg verneutstyr
- Kjøretøykontroll og

verkstedgodkjenning
- Krav ti I førarar. opplærmg

og yrkeskjøring
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17 tiltak 
16 tiltak 

18 tiltak 

4 tiltak 

10 tiltak 

- Trafikantopplæring og
informasjon 4 tiltak 

- Kontroll og sanksjonar 8 tiltak 
Kvart einskild tiltak er først fyldig 

omtala. Deretter eit avsnitt om virkning 
av tiltaket med omsyn til ulykkesreduk
sjon, miljø og framkommelighet. Vidare 
avsnitt om kostnader og nytte/kostnads
vurdering. Det er og faste avsnitt om 
saksgang og ansvarlege etatar for gjenn
omføring av kvart einskild tiltak. 

I tilknytning til kvart tiltak er det lagt 
ved ei liste over alle forskingsrapportar 
og handbøker som er utarbeidde om 
emnet dei siste åra. 

Kva nytte har vi av 
Trafikksikringshandboka? 
Eit raskt reknestykke konkluderer med 
at trass i ein kraftig trafikkvekst har vi i 
Hordaland dei tre siste åra klart å halde 
anta! personskadeulykker ca. 100 under 
toppåret 1985. Dette utgjer sparte kost
nader for samfunnet på ca. 100 mill. 
kroner pr. år i høve til kva det ville 
koste dersom ein ikkje oppnådde nokon 
reduksjon. Det er klan at hovudårsaka 
til at ein har oppnådd denne reduksjo
nen er ei sterk satsing på tiltak som har 
ulykkesreduserande effekt. 

Det er likevel mageleg å redusere an
talet ulykker endå meir. Trafikksik
ringshand boka er eit godt hjelpemiddel 
for å vurdere om dei tiltaka ein satsar på 
er dei rette, eller om ein bør prioritere 
andre tiltale 

Avd.ing. Johnny 
Sjåstad ved 
trafikkseksjonen er 
sekretær for 
fylkestrafikksikrings
utvalet i Hordaland. 

Kven bør skaffe seg 
Trafikksikringshandboka? 
Med si mursteinsform og 466 sider er 
vel Trafikksikringshandboka først og 
fremst meint som eit oppslagsverk for 
alle som i sitt daglege yrke driv med 
planlegging av trafikksikringstiltak. 

Boka er ikkje meint å erstatte nokon 
av Vegvesenet sine eigne handbøker, 
men den gir ofte meir detaljerte opplys
ningar enn handbøkene. Særleg gjeld 
dette opplysningar om nytte/kostnad og 
samanhangen mellom trafikksikring, 
miljø og framkomst. 

Det er sjølvsagt vanskeleg å setje opp 
ei liste for kven som bør skaffe seg boka, 
men ved å lese gjennom dei typar tiltak 
som er lista opp ovanfor, vil vel dei 
fleste kunne avgjere om ein har bruk for 
boka. 

Trafikksikringshandboka kan bestil-
last hos: 

TØI 
Biblioteket 
Postboks 6110 Etterstad 
0602 OSLO 2 
(tlf. (02) 57 24 00) 

Prisen på boka er kr 200,- pr. eksem
plar. Ved kjøp av 10 eller tleire bøker er 
prisen kr 150,- pr. eksemplar. 

Em del bøker er allereie innkjøpt på 
vegkontorer. Det kan difor vere lurt å 
undersøke om boka allereie er innkjøpt 
på din etat/avdeling eller om det er mest 
praktisk og lønsamt å ta opp felles be
sullmg. 



ADM.SJEF EGIL T. PEDERSEN:

Leiing 
• 

1 

Leiing er sett i fokus ved Sta
tens vegvesen Hordaland. I lø
pet av �ei neste t� å�a skal leia: 
rane 1 orgamsasJonen ga 
gjennom eit heller omfattande 
Jeiaropplæringsprogram. Delta
karane vil få opplæring i hovud:�
emna målstyring, kommunika
sjon medarbeidarsamtalar, lei
arpr�fil, endringsleiing, be
driftskultur og lagutvikling. 

_ Er leiarane i Statens vegvesen Horda

land så svake at ein er nøydd å setje. i
gang eie kjempeapparat for/ skolere de1,
dm.sjef Egil T. Pedersen. a 

_ Sjølvsagt ikkje! Men etaten vår står
framfor så mange krevjande. �ppgåver

og nye krav på I 990�tal�t at v1. m�ser at
· må ucvikle oss heile uda. V1 rna med

��dre ord stadig tilpasse oss eit samfunn

i eindring. 

Målstyring 
_ Er det nokon �runn �il at denne stor
stilte Jeiaropplænnga kJem I gang nett
no? 0 h d _ Dec siste aret ar et vare arbeidd 
mykje med både Handlingsplanen for 
]990-93 og Føreraksplanen («Virksom
hetsplanen») for 1990. Der er også utar
beidd ein overordna Felles handlmgs
plan for Starens vegvesen Hordaland og
ein Personalplan. Alle <lesse plandoku
menta byggjer på ideen om målstyring. 
Og i ale målstyringsarbeid står !eiarane
sentralt. Leiaropplærmga er altsa en na

turleg ledd i den prose_ssen som no er i
gang moe en enda me1r planmessig og
målretta arbeid. 

_ Og kva er så målet med. alt dette 
lanarbeidec og det store leiaropplæ-

p t;, ringsprogram1;1e . . " 
_ Hovudmalet er SJØivsagt a løyse dei 

ppgåvene vi har i samfunnet på best 
�ogleg måce. Du veie - god fram
komsc, høg .trafikkcryggleik, gode miljø
og god pub!Ikumsserv1ce. 

K va med dei tilsette?
_ Men skal <lesse måla nåast for einkvar
pris? Kva med t.d. trivselen til dei til-
sette? 

- I planverket vårt er det på ulike
måtar signalisert at gode arbeidsresultat

fokus 
AV SVEIN-ERIK FJELD 

heng nøye saman med gode arbeidscil
høve. Ikkje minst har Personalplanen 
som hovudsiktemål å ta betre vare på 
dei tilsette enn før. I leiaropplæringspro
grammet er det då også lagt opp til at vi 
vil dyrke fram ein bedriftskultur som er 
bygd på tillitsfull sameksistens og sam
arbeid om felles mål. 

Dette har vi høyrt før! 
- Stundom kan ein høyre kommentarar
om leiaropplæringsprogrammet som 
«Dette har vi høyn før! Om eit par år er 
alle dei fine orda gløymde.» Kva har du 
å seie til slike innvendingar? 
. - Det er freistande å oppfatte innven

dmgane som forsvarsmekanismar hos 
folk som ikkje ønskjer forandringar. 
Slike haldningar byggjer på ein slags 
konservatisme og utryggleik overfor nye 
situasjonar. Slike innvendingar kan 
hemme utviklingsfarten, men dei kan 
ikkje hindre utviklinga. 

E.T. Pedersen: - Gode arbeidstilhøve er 
ein føresetnad for gode arbeidsresultat. 
(Foto: Svein-Erik Fjeld). 

Engasjement 
- Du trur altså på gode resultat av å
setje leiarfunksjonen i fokus? 

- Ja, så absolutt! Vi har på ein heilt 
annan måte enn tidlegare eit solid 
grunnlag i ulike sty:ingsdokument, og 
dett� glf oss :ff:kllve re1skapar til å 
følgJe opp utv1klmga i den praktiske 
k_vardagen. Men sjølvsagt - organisa
si.onen er he1h avhengig av ar den eins
k1lde n:edarbe1dar stiller seg solidarisk 
n:ied de1 f�lles måla våre og viser eie po
Sll!vt engsJement for å nå dei. 

På Vegkanten 

Erling 
Grønsdal,
Nordås 

Tre hankauar var på friarferd. Då dei 
hadde rusla eit stykke kom dei til eil 
høgi gjerde, med piggtråd på toppen. 
Den førsle tok fan, og gjekk over med 
høveleg klaring. Likeeins gjekk det med 
nL 2. 1\!le1; då lredje hankatten hoppa,
reiv han sapass grovt at han fekk kutta 
vekk den delen som han hadde brnk for 
seinare på frianuren. 
Alle ire vandra likevel ·vidare. Då dei 
nænna seg målet, sa den første 
hankatten til den andre: 
- Du, kva skal eigen/leg han
tredjemann vem med for, slik han ser
Ul euer hinderpasseringa?

Den uheldige tredjemann høyrde 
spørsmålet, og braut inn: 
- Eg blir med som konsulem!

Dette var første etappe på
Veg i Vest sin vitsestafett. 
Ein står fritt i val av emne.
Grønsdal utfordrar 
FRANS FRANSSON, ØLEN.
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